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Status ved bestyrelsesmedlem Holger Schou Rasmussen.

Referat:

Punkt 134: Orientering fra Brancheforeningen Cirkulær



Beslutning for Punkt 134: Orientering fra
Brancheforeningen Cirkulær

Punktet udsat.
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Status fra Holger Schou Rasmussen og Simon Hansen.

Referat:

Punkt 135: Status for kommunernes arbejde med Lov 115



Beslutning for Punkt 135: Status for kommunernes
arbejde med Lov 115

Bestyrelsen vil sende et brev til kommunerne med forespørgsel til en status på arbejdet
med lov 115.

REFA er klar til at deltage i arbejdet.

Formandskabet fik mandat til at underskrive brevet.
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Affaldskraftvarmeværket, Miljøcentrene og genbrugspladserne har de seneste 10 år været certificeret 
efter ISO 14001. 

Gennem de seneste år, er kravene til, hvad vi SKAL gøre for systemet skyld steget. Senest, at vi ikke må 
stille ambitiøse mål, for vi skal være sikker på at kunne opnå målet inden for året.

Vi bruger i dag kun vores certifikat på vores hjemmeside:

Der er krav om, at vi har miljøledelse på vores bilag 1 virksomheder (Affaldskraftvarmeværk og 
deponierne), det er BAT 1. Men der er ikke krav om at systemet skal være certificeret.

Økonomi:
Vi har i 2023 haft nedenstående omkostninger:
(Årsag til at det er ekstern auditor er, at vi ikke længere har en uddannet intern auditor i virksomheden)

Force Certifikation:             kr. 65.000 
Intern audit med ekstern auditor:     kr. 71.000  

I alt 2023            kr. 136.000

Indstilling:
Direktøren indstiller til bestyrelsens beslutning, at REFA ikke længere skal være miljøcertificeret, men at 
der fortsat skal være et miljøledelsessystem, som opfylder samme krav som standarden kræver dog 
uden begrænsninger.

Beslutning:

Punkt 136: Beslutning om miljøcertificering



Beslutning for Punkt 136: Beslutning om
miljøcertificering

Indstillingen godkendt.
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Interessen for at tilkøbe en beholder til plast, mad- og drikkeemballage er stor og det er nødvendigt at 
supplere det oprindelige projekt på 5.000 stk. beholdere med yderligere 5.000 beholdere.

Økonomi:
Spandene kan indkøbes til kr. 412,50 incl. moms.
Kunderne betaler årligt kr. 300,00 incl. moms for at leje en affaldsspand incl. udbringning og 
hjemtagning.
En spand har gennemsnitlig en levetid på 10 år men da producentansvarsordningen, som også indeholder 
indsamling endnu ikke er kendt i sin endelige form, er det uvist hvor længe beholderne skal anvendes til 
plast og hvad de kan anvendes til senere.

Indstilling:
Direktøren indstiller til bestyrelsens beslutning, at der indkøbes 5.000 spande som lånefinansieres over 
10 år.

Beslutning:

Punkt 137: Beslutning  - Tillægsbevilling beholdere



Beslutning for Punkt 137: Beslutning - Tillægsbevilling
beholdere

Indstillingen godkendt.
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I 2024 skal boligselskaber, virksomheder og offentlige institutioner med i den nye indsamlingsordning. 
Ledelsen ser det som vigtigt, at have rum hvor vi kan mødes med og have mulighed for at give 
information om aktiviteter med fokus på indsamling, genbrug og genanvendelse foruden at give 
synlighed samt at mødes med borgere, erhvervsliv og eventuelle samarbejdspartnere.

I 2023 gav REFA et sponsorat til NFH og TSØ på hver kr. 35.000. Vi har et meget fint samarbejde med 
bibliotekerne, men ved sportsarrangementer møder vi andre kunder og ikke mindst eventuelle 
samarbejdspartnere. 

For ethvert sponsorat indgås der en skriftlig aftale om hvilke markedsføringsydelser REFA modtager som 
modydelse for sponsoratet.

Produktionsomkostningerne til markedsføring, eksempelvis udarbejdelse af annoncer, betales af REFA.

Indstilling:
Direktøren indstiller, at bestyrelsen godkender et beløb på kr. 70.000 til markedsføring af REFA og at 
beløbet fordeles således, at NFH og TSØ modtager hver et beløb på kr. 35.000 til foreningernes 
aktiviteter. 

Bilag:
Notat om sponsorater, Hjulmand Kaptajn, dateret 25. maj 2022
Opsummering på REFAs deltagelse i events o.lign for året 2023

Beslutning:

Punkt 138: Beslutning om sponsorater



Beslutning for Punkt 138: Beslutning om sponsorater

John Brædder deltog ikke i behandlingen eller beslutningen af dette punkt og forlod
lokalet.

Bestyrelsen drøftede punktet.

Indstillingen godkendt. Bestyrelsen skal i god tid, inden beslutning herom næste år,
drøfte en politik for REFA's sponsorater.
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REFA etablerede som følge af ny lovgivning i december 2021 en whistleblowerordning. Det er en ordning, 
der giver REFAs medarbejdere mulighed for eventuelt anonymt, at foretage indberetning via en særlig 
portal ved alvorlige forhold eller ved mistanke om alvorlige forhold. Mindre alvorlige forhold såsom 
utilfredshed med lønforhold, samarbejdsvanskeligheder, overtrædelse af rygeforbud mv., kan ikke 
indberettes via whistleblowerordning.
 
Alvorlige forhold, der kan indberettes via whistleblowerordningen, er for eksempel oplysninger om:

 Økonomisk kriminalitet som underslæb, bestikkelse, bedrageri og dokumentfalsk
 Afgivelse af urigtige eller vildledende oplysninger til offentlige myndigheder
 Fysisk vold og seksuelle krænkelser
 Korruption
 Nepotisme
 Uregelmæssigheder vedrørende regnskabsføring og revision

 
Endvidere kan der indberettes øvrige alvorlige forhold, der vedrører ansatte, samt forhold, som har eller 
kan resultere i væsentlig person- eller miljøskade.

Der er krav om, at REFA hvert år på sin hjemmeside offentliggør en rapport om, hvilken aktivitet der har 
været under ordningen. Der skal i rapporten bl.a. oplyses om antallet af indberetninger, hvor mange der 
er henholdsvis realitetsbehandlet og afvist, hvor mange der har ført til politianmeldelse og de 
overordnede temaer for indberetningerne.

Det kan oplyses, at REFA i perioden fra ordningens opstart til udgangen af 2023 har modtaget 0 
indberetninger.

Referat:

Punkt 139: Orientering vedr. whistleblowerordning



Beslutning for Punkt 139: Orientering vedr.
whistleblowerordning

Til efterretning.
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Gebrugspladserne
Året 2023 var første normale driftsår siden Corona-epidimien. I 2020 og 2021 var der virkelig tralvhed på 
genbrugspladerne, det var et af de få steder man kunne møde andre mennesker, der var tid til ombygning 
og mange havde fået udbetalte feriepenge (affødt af omlægning af ferieåret). Nu ser vi mere normal på 
genbrugspladserne.
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BESØGSSTATISTK

Det samlede besøgstal på genbrugspladserne er faldet en smule fra 764.521 i 2022 til 762.067 i 2023 
(2.454 besøg).

0.
09

0.
07

0.
10

0.
09 0.

09 0.
10

0.
09

0.
07

0.
07

0.
10

0.
09

0.
07

0.
07 0.
070.

08

0.
07

0.
09

0.
08

0.
08

0.
09

0.
09

0.
07 0.
07

0.
09

0.
08

0.
07

0.
06

0.
07

D ANNEM
ARE

HOLEBY

HORS LUNDE

M
AR I B

O

M
AR I E

L Y S T

NAKSKOV

NRA L S L EV

NYKØB IN
G  F

.

N Y S T ED

RØDBY

SAK SKØB IN
G

STUBBEKØB IN
G

SØL L E S T ED

ØST ER  T
OREBY

ASKØ
FE JØ

F EM
Ø

Gns. ton pr. besøg 2022 Gns. ton pr. besøg 2023

GENNEMSNITLIG MÆNDE PR. BESØG

Gennemsnitlig har en besøgende 70-90 kg affald med – i Søllested dog kun 60 kg.

Punkt 140: Til efterretning - Årsstatistik for brugernære aktiviteter
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Andel af samlet antal ton 2022 Andel af samlet antal ton 2023

ANDEL AF SAMLEDE MÆNGDER

Andelen af de samlede mængder er størst i Nakskov som også er den genbrugsplads hvor mængderne er 
øget i 2023
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Ton 2022 Ton 2023

MÆNGDESTATISTIK

Mængden af affald som kommer ind på genbrugspladserne er faldet fra 64.697 tons til 61.432 tons. Faldet i 
mængde fordeler sig over mange typer men især haveaffald og stort brændbart affald er faldet.



Affaldsmængderne fordeler sig ens i 2022 og 2023 men en ganske lille ændring fra mindre haveaffald til 
mere genanvendelse.
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Indsamlingsordningerne
Dagrenovation, som fra 3. kvartal er sorteret i madaffald, restaffald og plast, er samlet set faldet med 14% 
(den røde cirkel). Lidt af faldt i mængden findes måske i metal der er steget (grønne cirkel).



Referat:



Beslutning for Punkt 140: Til efterretning - Årsstatistik for
brugernære aktiviteter

Til efterretning.

Bestyrelsen bad ledelsen om et oplæg på, hvordan fremtidens genbrugspladser kan se
ud.
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Affaldskraftvarmeværk
Der er udfordringer med hul i GSA-en på ovn 3. Hullet er midlertidigt repareret ved, at der limes en plade 
på udvendigt under isoleringen i forventning om, at GSA-en kan kører indtil revisionen af ovn 3. En 
endelige udbedring vil kræve et længere stop. Revisionstop er planlagt fra den 21. maj og 3 uger frem.

Der er i 2023 solgt 186.183 MWh, hvilket er ca. 8 % under den budgetterede mængde. 
Der er i 2023 solgt 44.878 MWh el, hvilket er ca. 10 % under den budgetterede mængde. Årsagen til det 
mindre el-salg er, at priserne ikke var helt så gunstige i 2023 som i 2022 og el er derfor konverteret til 
varme.

Indsamlingsordningerne 

 Dagrenovation og genbrug (metal/glas – papir/småt pap) kører med normaldrift, dog med de 
udfordringer som vejret giver. Tømning på Marielyst er ved at være normaliseret for indsamling 
af disse fraktioner, dog med de udfordringer de smalle veje giver. Guldborgsund Kommune har 
givet påbud om beskæring på en række veje, hvilket har gjort passagen væsentlig nemmere.

 Fællesløsning er klar til levering. Den første miljøstation er taget i brug i Nysted – Nysted 
Strandhuse. Der arbejdes på at inspirerer grundejerforeningerne på Marielyst til at vælge 
fællesløsningen frem for matrikelløsningen, da det vil afhjælpe en stor del af problemerne. Der 
har også være et par henvendelser, som var positive i forhold til de midlertidige løsninger som 
var opsat fra jul og januar måned ud.

 Der er reduceret i antal af vikarer således at der pr. 1. februar kun er én vikar tilbage i 
kundecentret. Klager og generelle borgerhenvendelser er neddagående, dog er vi ikke helt ned 
på et normal niveau endnu.

 Der er stadig en opgave med levering af materiel/ordninger til erhverv og kommunale 
institutioner, dette forventes dog iværksat i løbet af februar.

Punkt 141: Driftsorientering



 Der er stor interesse for plastbeholderne (til erstatning for plastsækken).

 Der kigges ind i optimering af ruter for at skabe større effektivitet på indsamlingen. 

 I projektet for indsamling var det beregnet at opgaven skulle være hjemmehørende på Gerringe 
Miljøcenter. Det har vist sig, at være at være mere fordelagtigt at flytte opgaven til Øster Toreby 
genbrugsplads. Her er der plads til køretøjerne og der kan spares på indkøb af en ny kemistation 
til genbrugspladsen, idet det kemiaffald, som kommer ind via genbrugspladsen, også kan 
sorteres på den store miljøstation som henhøre til indsamlingen men også flyttes med fra 
Gerringe Miljøcenter til Øster Toreby. Samtidig flyttes omklædningsfaciliteterne.

 I forhold til tvisten med Scania om indkøb af renovationskøretøjer er der stadig ikke truffet en 
afgørelse i udbudsklagenævnet.

Genbrugspladserne

 Normal drift også hen over julen og nytåret. Dog har de været plaget af indbrud og tyveri af 
batterier og akkumulatorer. Der er opsat overvågning som kører om natten og overvåges fra en 
privat vagtcentral.

Miljøcentre
Den regnfulde periode har betydet stor øgning i afledning af perkolatmængder fra Miljøcentrene. For 
Gerringe har det betydet at mængden af afledt perkolat er steget fra 11.000 m3 i 2022 til 21.000 m3 i 
2023. For Hasselø har det betydet at mængden af afledt perkolat er steget fra 26.000 m3 i 2022 til 
40.000 m3 i 2023. 
Da begge pladser nu er vandmættet, betyder det, at der i januar 2024 for begge pladser allerede er 
pumpet det der svarer til halvdelen af en normal årsproduktion væk. Der vil derfor komme meget 
forøgede omkostninger til perkolatbortskaffelse i 2024 for begge anlæg.
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Affaldsmængderne på Gerringe til deponi er steget lidt fra 2.785 ton i 2022 til 3.305 ton i 2023. Årsagen 
er primært ekstra mængder spildevandsslam, som ikke overholdt krav til udspredning på landbrugsjord. 



Derimod er den samlede mængde affald, som der i alt har været igennem Miljøcenter Gerringe faldet fra 
5.438 ton i 2022 til 4.781 Ton i 2023. 
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Affaldsmængderne på Hasselø til deponi er faldet fra 18.036 ton i 2022 til 10.041 ton i 2023. Årsagen er 
primært at Hasselø i 2022 modtog ca. 4.000 ton gammelt deponiaffald fra et gammelt deponi i Nykøbing 
F. som ”ekstra” tillige med at askemængden fra SWS er mere en halveret i 2023.

Den samlede mængde, der er behandlet på Hasselø i 2023 er ligeledes faldet grundet ovenstående fald i 
deponimængden. Men mængden til mellemdeponering og oparbejdning af biobrændsel er steget.

Bilag:
Risikomatrix for affaldsenergi
Risikomatrix for logistik og genbrug

Referat:



Årshjulet er opdateret med forslag til mødedato og julefrokost den 30. november 2024 samt til mødedato 
7. februar 2025 til bestyrelsesmøde. 

Bilag:
Årshjul

Referat:

Punkt 142: Godkendelse af årshjul



Beslutning for Punkt 142: Godkendelse af årshjul

Årshjulet godkendt.
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Referat:

Punkt 143: Eventuelt



Beslutning for Punkt 143: Eventuelt

Intet.
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Punkt 144: Underskriftsark


